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SJEZD ČSNRA
Československá národní rada americká konala svůj sjezd 

ve dnech 15. a 16. dubna 1972 v sále budovy ČSA v Ciceru, 
Ill. Sjezdu se zúčastnili delegáti ze všech oblastí Spojených 
států a kromě nich též vzácní a vítaní hosté — Dr. Ján Pa- 
pánek, poslední velvyslanec svobodného Československa u 
Spojených národů, dnešní ředitel Amerického fondu pro čs. 
uprchlíky v New Yorku; Dr. Martin Kvetko z New Yorku 
za Radio Free Europe a Stálou konferenci slovenských de
mokratů, J. G. Corn z Toronta, předseda Čs. národního 
sdružení v Kanadě a j.

Delegáti zastupovali oblasti Čs. národní rady: New York, 
Michigan, Pacific, Illinois, a Krajanský výbor v Clevelandu, 
— a dále 16 odboček ČSNRA. Zastoupeny byly národní or
ganizace, Čs. spolky v Americe, Slovenský Sokol, Společ
nost pro vědy a uměni.

Z hostů oslovil sjezd Dr. Ján Papánek. Promluvil na té
ma o své účasti na nedávných konferencích ve Washingtoně 
na State Department. Za dlouholetou spolupráci s Čs. národ
ní radou americkou, cennou a pro Radu velmi zvýznamnou, 
udělil sjezd Dr. Jánu Papánkovi čestné členství v ČSNRA.

Dr. Martin Kvetko se zúčastnil několikrát debaty a mimo 
jiné se rozhovořil o české a slovenské otázce, o záchraně 
ohroženého Radia Free Europe, atd.

Vítaným hostem na nedělním zasedání byl starosta Ame
rické obce sokolské Stanley Barcal. Promluvil o významu 
ČSNRA za první a druhé světové války. Připomenul, že 
příštím rokem bude slet Americké obce sokolské v Chi
cagu, a projevil též přání, aby se spolupráce Americké obce 
sokolské a Čs. národní rady americké co nejvíce prohlou
bila.

Předsedou sjezdu byl prof. Vratislav Bušek z New Yor
ku, místopředsedy Martin Hrabík zastupující na sjezdu 
Krajanský výbor v Clevelandu, a Anton Čech z Michiganu. 
Zapisovateli byli zvoleni ses. Vlasta Vrázová a br. Štefan 
Kopecký.

Na sjezdu byly podány zprávy úředníků a výborů ČSNRA, 
výboru finančního, organizačního, tiskového, stanovního, po
litického a sociálního, z nichž nejdůležítější fakta budou po
stupně zveřejňována ve Věstníku ČSNRA. — Sjezdové výbo
ry zhodnotily tyto referáty a podaly svá doporučení.

Pro příští dvouleté období činnosti ČSNRA byli zvoleni 
tito úředníci: předseda, prof. V. Bušek; první místopřed
seda Dr. Mikuláš Ferjenčík; druhý místopředseda Dr. Fran
tišek Schwarzenberg; třetí místopředseda íng. Štefan Papá
nek; tajemník Dr. Vlastislav Chalupa; pokladník br. James 
V. Krákora; právní poradci: Dr. Karel Kohler-Rausch z 
Chicaga a Dr. Josef Hašek z Washingtonu, D.C.

Členy předsednictva zvoleni: Vlasta Vrázová, Stanislav 
Brym, James V. Čihák, Ed. Dellin, Karel Kohler-Rausch,. 
Olga Kovářová, František Kalkus, Alois Šalomoun a Štefan 
Kopecký.

Do oblastních výborů ČSNRA byli zvolení: Jan Babinec 
a Andrew Valušek za New York: Martin Hrabík a Přemek 
Kocián za Krajanský výbor v Clevelandu; Anton Čech a 
Jan Sklenář za Michigan; za Velké Chicago Miroslav Mejzr 
a Stanislav Jančík; Jiří Špánek a Frank Kratochvíl za Pa
cifickou oblast.

Ze sjezdu byl zaslán telegram presidentu Nixonoví, vyslo
vující souhlas a morální podporu jeho energickému postoji 
v zastavení a odvrácení komunistické agrese v jihovýchod
ní Asii.

Shromážděni odhlasovalo dvě resoluce — resoluci adre
sovanou americké veřejnosti a resoluci, jež je poselstvím k 
domovu. Jejích text uvádíme v plném znění.

$ $ ❖

SMĚRNICE A VÝZVA K ČS. VEŘEJNOSTI 
AMERICKÉ

Řádný sjezd Československé národní rady americké, ko
naný v Chicagu, Illinois, ve dnech 15. a 16. dubna 1972 po
tvrzuje a vyhlašuje směrnice, kterými se řídí činnost Rady.

Tyto směrnice pramení z přesvědčení, že marxisticko-le- 
ninský komunismus je dnes největším zlem ve světě, pro
tože:

ohrožuje zde v Americe samotné naší svobodu, zakotve
nou ve spravedlivém řádu;

chystá svým imperialismem úklady neodvislosti, územní 
celistvosti a svobodě v mnohých dalších, dosud nekomunis
tických státech;

ohrožuje a často znemožňuje mezinárodní mír, založený 
na dodržování požadavků mezinárodního práva,

a hlavně upírá základní lidská práva všude tam, kde již 
přišel k moci, a to především také ve vlasti našich předků, 
v Československu.

Z těchto poznatků vyplývají naše úkoly:
varovat na základě lepší znalosti podstaty komunismu 

naše americké spoluobčany před nebezpečím rozkladu zdej
ší svobody a zdejšího společenského řádu;

upozorňovat na nebezpečí komunistického imperialismu 
a na jeho světovládné úmysly;

žádat, aby Spojené státy prosazovaly přesné dodržování 
Charty Spojených národů a všech jiných mezinárodních 
smluv,

a především podporovat všechno, co by mohlo přímo či 
nepřímo napomáhat k liberalizaci a osvobození Českoslo
venska i všech ostatních porobených národů.

Při plnění těchto úkolů se hlavně postaráme o to, aby 
nikdy nezmlkl hlas jediné dnes svobodné větve národa. Do
stojíme povinnostem, plynoucím z toho, co nás jako proti
komunistické americké občany československého původu 
sdružuje v Československé národní radě americké.

Jako američtí občané zůstaneme věrni Spojeným státům 
a postaráme se o to, aby Amerika byla vzorem svobody a 
demokracie. Jako synové a dcery českého, slovenského a 
podkarpatorusínského národa zachováme věrnost kulturní
mu a politickému odkazu svých předků.

Ve svých srdcích a myslích nerozlučně spjati se svými 
trpícími bratřími, budeme pokračovat ve svém úsilí o osvo
bození celého Československa.

A protože jsme ze zásady proti totalitním diktaturám ja
kéhokoli raženi, neustaneme nikdy v boji proti komunismu.
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Dále vznáší tento sjezd následující výzvu:
vy všichni američtí občané československého původu, ať 

jste sem přišli kdykoliv, ať jste roztroušeni kdekoliv, ať již 
jste, či dosud nejste našimi členy, pokud souhlasíte s těmito 
směrnicemi — podpořte činnost Československé národní 
rady americké pro. lásku k pravdě, spravedlnosti, svobodě 
a míru!

POSELSTVÍ K DOMOVU

My delegáti Československé národní rady americké, shro
máždění u příležitosti řádného sjezdu, konaného v Chicagu 
ve státě Illinois ve dnech 15. a 16. dubna 1972, posíláme 
vám, bratřím a sestrám v Československu toto přátelské po
selství jednoty srdci a myslí:

Nevěřte, že jste zapomínáni.
Nemyslete si, že jste opuštěni.
Nedejte na námluvy, že jste osamoceni.
My všichni, kteří pocházíme z téže krve jako vy, stojíme 

na stráži, aby nikdy nevešla v zapomnění křivda na vás 
spáchaná. My všichni, kteří střežíme odkaz našich společ
ných předků, nikdy nedopustíme, aby Západ kdy zapomněl, 
že v srdci Evropy žijí Češi, Slováci a Podkarpatští Ruším, 
hodní téže svobody a neodvislosti, které se těší národy ve 
svobodném světě.

My všichni, kteří známe vaše utrpení, nikdy nedovolíme, 
aby byla zastírána skutečnost, že vám jsou upírána základ
ní lidská práva, plynoucí ze samotné důstojnosti lidské; že 
vám byla vzata svoboda politická i svoboda náboženská a 
že vám není dovoleno těšit se z výsledků vaší práce.

Postaráme se o to, aby se Západ nikdy nesmířil s pří
tomností cizáckých vojsk na území Československa a s Brež- 
něvovou naukou omezené svrchovanosti.

Věrnost za věrnost: vězte, že vás nikdy neopustíme!
Věřte s námi, že je všeho do času, že se bouře hněvu Bo

žího opět přežene, že pravda zvítězí a že se zase v plné svo
bodě dočkáte vlády věcí svých.

Dary na činnost:
Oblastní výbor ČSNRA, Chicago, Ill......................... $1,500.00
Krajanský výbor Cleveland, Ohio ............................. 500.00
Odbočka ČSNRA “Dr. Milada Horáková”, 

Chicago, Ill............................................................... 200.00
Odbočka ČSNRA ‘‘Gen. M. R. Štefánik”, 

Chicago, Ill.............................................................. 200.00
Odbočka ČSNRA “Západní předměstí”, Chicago, Ill. 200.00
Odbočka ČSNRA “Masarykovo Sdružení Detroit”, 

Mich........................................................................... 100.00
Odbočka ČSNRA “Mistr Jan Hus”, Chicago, Ill... 50.00
Mr. Jaroslav A. Šperl, za odbočku ČSNRA “Jižní 

Wisconsin”, Beloit, Wis........................................ 50.00
Ing. Štefan and Mrs. Betty Papánek, Chicago, III. . . 50.00
Col. John Slezák, Sycamore, Ill................................ 50.00
Anna and Antonin Filipi, New York, N.Y................. 25.00
Mr. and Mrs. Frank Havlik, Long Island, N.Y......... 25.00
Mr. Karel Řehka, Salem, Oregon ............................. 10.00
Mr. Jozef Žák-Marušiák, Berwyn, Ill..................... 10.00
Mr. and Mrs. J. D. Zmrhal, Berwyn, Ill.................... 10.00
Mr. J. C. Blaha, Stickney, Ill....................................... 5.00

Dr. Mikuláš Ferjenčík:
Zpráva úradujúceho podpredsedu

Pred rokom, na výročnej schôdzi Výkonného výboru Ra
dy, keď sa zjazdom zvolený predseda br. Krákora vzdal 
predsedníctva, stal sa predsedom prvý podpredseda, prof. 
Bušek, a ja, ako druhý podpredseda, som nastúpil miesto 
úradujúceho podpredsedu. Bolo to riešenie dočasné a nú
dzové. Okrem menších nedorozumení, zapríčinených hlav
ne nedostatočným spojením a tak vzniklou neinformova- 
nosťou, vcelku to fungovalo.

Počas svojho úradovania zúčastnil som sa a viedol som 
všetky schôdze predsedníctva, okrem jednej. Schôdze sa 
vyznačovali vzájomným dorozumením a chápaním situ
ácie, v akej je Rada. Rada za tento čas vybavila, ako sa 
dozviete z ďalších referátov, rad vecí a pohotové reagovala 
na politické udalosti, ktoré sa týkali priamo alebo nepriamo 
Československa. Usilovali sme sa tlmočiť naše stanovisko 
politickým činiteľom americkým a žiadali ich o pomoc, a 
to či už šlo o vám všetkým iste dobre známe:

vydieranie utečencov československými úradmi, alebo 
o náš protest proti politickým procesom v Prahe, proti 
perzekúcii Židov (v máji 1971);
proti trvalému obsadeniu Československa sovietskymi 
vojskami; opakovali sme tento protest 18. obtóbra te
legramom prezidentovi po oznámení jeho proponova- 
nej cesty do Moskvy;
proti použitiu atomového útoku organizáciou NATO 
na atomové odpaľovacie základne v Poľsku a Česko
slovensku, čo by znamenalo zničenie týchto dvoch 
štátov;
proti zneužívaniu zmlúv o kultúrnej výmene;
proti zastúpeniu československej satelitnej vlády v UN 
(list prezidentovi a vyslancovi Bushovi 24. októbra 
1971);
proti jednostrannému vyplácaniu penzijných a starob
ných príspevkov do Československa;
proti vyplácaniu pozostalosti do Československa.

Vyslovili sme vďaku prezidentovi za jeho prejav o ochra
ne národov južnej Ázie (28. decembra 1971);

Štátnemu tajomníkovi Rogersovi za jeho prejav v Over
seas Clube (v novembri 1971).

Informovali sme povolané osoby a úrady o tzv. Sveto
vom kongrese Slovákov a o činnosti a minulosti osôb toho
to Kongresu.

Snažili sme sa pripomenúť výročné dni československého 
života a ich význam pre Čechov a Slovákov, ako aj ich 
súvislosť so spravodlivosťou a nárokom na slobodu pre 
všetky národy ako základný predpoklad trvalého pokoja vo 
svete, americkej verejnosti, ale cez Congressional Records 
aj americkým politickým vedúcim činiteľom.

Zúčastnili sme sa akcie na záchranu vysielania rádia Slo
bodná Európa telegramami a listmi senátorom (v októbri 
1971 a znova v marci t.r.).

Listovné sme požiadali pána Henry Kissingra, aby sa pri 
ceste prezidenta do Moskvy pamätalo na ujarmené národy 
v príslušných rokovaniach na najvyššej úrovni.
_ Predložili sme prezidentovi náš názor na neutralizáciu 
Československa (vo februári t.r.).

Vypracovali sme — Dr. Chalupa — memorandum na 
Platform Committee obidvoch politických strán.
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Predsedníctvo sa zúčastnilo, resp. priamo organizovalo, 
niektoré verejné akcie, ako napr. Captive Notions pochod, 
výročie 21. augusta, 100. výročie chicagského požiaru a 3. 
októbra 71. Československého dňa.

Okrem tejto rozsiahlej politickej činnosti, za ktorú sa 
patrí ďakovať nášmu politickému výboru na čele s Dr. 
Schwarzenbergom, ako aj prof. Buškovi, Dr. Chalupoví, 
sestre Vrázovej a našim zástupcom vo Washingtone D.C. 
Dr. Haškovi a sestre Faltusovej, ktorí v stredisku americ
kého politického života tlmočili stanovisko Rady a česko
slovenského exilu, predsedníctvo sa usilovalo dodržať aj iné 
povinnosti, ako to prikazujú stanový Rady. Na pomoc ute
čencom sa zriadil špeciálny výbor so sestrou Oľgou Ková
řovou a bratom Jančíkom na čele. Naša úradovňa sa často 
podobala sprostredovateľni práce a informačnej kancelárii. 
Ale nezabúdalo sa ani na kutlúrnu stránku činnosti a snahu 
zachovať náš národný svojráz, ako o tom svedči napr. vy
danie Panoramy a naša úzka spolupráca so Spoločnosťou 
pre vedu a umenie, s Chicagskou univerzitou a pod. S ob
medzenými prostriedkami, aké má Rada, naša úradovňa 
prevýšila všetky očakávania, vďaka sestre Vrázovej, Lango- 
vej a Čvančairovej.

Pri tejto príležitosti je nutné pripomenúť, že mnoho času 
pri našoch rokovaniach v predsedníctve zabrali debaty o 
dvoch otázkach. O otázke spolupráce s vedúcimi krajan
skými organizáciami a o otázke nevyhovujúceho pomeru 
medzi ústredím a odbočkami. Obe tieto otázky boli pred
metom rokovania nášho organizačného výboru i samotného 
predsedníctva už dlhé roky. Možno by nebolo od veci, keby 
i Zjazd venoval trochu času debate o týchto veciach.

Máme pred sebou ťažkú úlohu; pri všetkých smierovač- 
kách medzi Východom a Západom, udržať otázku Česko
slovenska stále živou a otvorenou, t.j. pripomínať svetovej 
verejnosti vždy a všade, kde je to len možné osud Česko
slovenska a čeliť musíme aj psychóze beznádejnosti a z toho 
vzniklej náchylnosti' k rezignácii a neochote pracovať za 
vec národa a jeho slobody.

Prejav na zjazde 
Československej národ, rady americkej 

v Chicagu
Behom nášho života sme svedkami revolúcii a vojen a sú

časne jednaní po celom svete, mimo Spojené národy i v ich 
lone. Spojené štáty menia svoju politiku, opúšťajú Čínsku 
republiku, odchádzajú z Vietnamu a Indočíny a nadväzujú 
styky s komunistickou Čínou. Soviety sa snažia ovládnuť 
Stredozemné more a olej Blízkeho východu, na ktorom zá
visí rozvoj západnej Európy i Japonska a pokúšajú sa vy
budovať námorné základne v Indickom oceáne. Snažia sa 
tak podmaniť si celú Európu bez vojny. Vidíme obrat v 
politike Nemecka, ktoré uzaviera separátne zmluvy so So
vietmi a Poľskom a odklaňuje sa od západnej Európy a 
Ameriky. Francia sa izoluje a Anglia je plná nepokojov.

Po návšteve Číny pripravuje v tejto situácii prezident Spo
jených štátov, Nixon, cestu do Moskvy, aby zistil, či je so 
Sovietmi možné mierové spolunaživanie — i keď sa zbro
jí viac, ako kedykoľvek dosiaľ a na Ďalekom východe Spo
jené štáty a Sovietsky zväz proti sebe bojujú. Soviety si chcú 
podržať a í medzinárodne právne zaistiť svoje doterajšie 
výboje v Evropě a získať, pokiaľ by sa im to podarilo, 
ďalšie pozície v rozličných končinách sveta.

Spojené národy sú politicky predmetom všeobecnej a za
slúženej kritiky. Z ich jednaní mesiac za mesiacom a rok 
za rokom by človek usudzoval, že jediným medzinárodným 
problémom je a mier sveta závisí len na rasizme v Južnej 
Afrike, Rhodézii, alebo portugalských kolóniách. Vedľa no
vých afrických štátov sú to hlavne Soviety a ich sateliti, 
ktorí v zasadaniach Spojených národov opakovaním útokov 

na slobodný svet a odhlasovávaním nerealistických rezolúcií! 
význam a spoľahlivosť tejto svetovej organizácie znehod
nocujú. Pritom používajú každej príležitosti na zdôrazňo
vanie dokonalosti komunistického systému po každej strán
ke a snažia sa odvrátiť pozornosť sveta od ich porušovania 
zásad Charty a prenasledovania vlastných občanov. Slobod
ný svet sa k tomu prizerá, mlčí a nevyvracia falošné tvr
denia. Je všek dôležité upozorňovať všetkých ľudí, ktorým 
je sloboda drahá, že ostávajú nemeniteľné konštanty

— právo človeka na slobodný život, slobodne sa rozvíjať 
a zveľaďovať sa, a

— právo národa a štátu žiť a vládnuť si z rozhodnutia 
väčšiny svojho ľudu.

Bohužiaľ ani snaha diktátorov zmocniť sa človeka, ná
roda a štátu, a zotročiť ho, sa nemení.

V minulých i terajších kritických dobách som oceňoval 
a oceňujem harmonickú a trvalú spoluprácu s Vami v Ná
rodnej rade.

Spomínam na tragické doby Mníchova, ktoré v spoločnom 
úsilí a boji vyvrcholili na dobu víťazstva a slávy. Bez Va
šej spolupráce v Rade by sme neboli mohli vykonať čo sme 
spoločne vykonali — či už to bolo na poli politickom, fi
nančnom a humanitnom.

V Rade sme mali behom celej vojny druhé stredisko svo
jej práce. Vaše i naše úlohy neboli snadné, ale cieľ bol 
rovnaký a vždy boli kladne riešené. Nepamätám sa, že by 
kedykoľvek behom druhej svetovej vojny boli nastali roz
pory medzi mnou, čo zástupcom prezidenta Beneša, a Vami 
v Rade.

Koncom vojny, po zaistení víťazstva, sme spoločne po
ciťovali sklamanie a neuspokojenie nad vývojom česko
slovenských vecí. Utváranie sa pomerov v oslobodenej vla
sti sa odchyľovalo od nášho vojnového programu. Ľudia v 
Československu chceli niečo nové, chceli sa odpútať od Ma
saryka a Beneša, od ich humanitnej demokracie a od Šte
fánikovej československej línie.

Pokračoval som v spolupráci s Vami i vo zmenených po
meroch v snahe, čo najúčinnejšie demokraciu a českoslo
venskú líniu udržať.

Mojím menovaním zástupcom Československa u Spoje
ných národov bola naša spolupráca na pôde Spojených štá
tov zaistená. Mala inú formu, ale podstata ostala nezmene
ná. Oceňoval som veľmi Vašu podporu môjho stanoviska, 
postupu a protestu v Spojených národoch v dobe krízy ko
munistického puču v Československu a od tej doby.

Od jarí 1948 sme spoluprácu zasa zvýšili s tým rozdie
lom, že od tej doby som jednal len vo svojom mene — nie 
v prezidentovom — hoci viem, že to bolo v jeho intenciách.

Po veľkom politickom a propagačnom úsilí behom roku 
1948 v záujme Československa sme začali sústreďovať svo
ju činnosť na humanitnú prácu, na pomoc československým 
utečencom, ktorých desiatky tisíc bolo naraz po celej slo
bodnej Európe, hlavne v Nemecku a Rakúsku bez ochrany a 
pomoci.

V tejto práci sa nám podarilo pomôcť v rozličných for
mách vyše stopäťdesiat tisícom dobrých československých 
ľudí, ktorí dnes vo všetkých končinách sveta postupne pra
cujú v záujme demokratického Československa, keď im to 
nebolo dopriate vo vlasti.

Viem, že niektorí z Vás ste často sklamaní, pretože ten, 
alebo onen sa tak nevydaril, ako by sme si to boli želali. 
To nás však nesmie odstrašovať od pomocnej práce. Ide 
iba o jednotlivcov a všetci sme prešli touto krízou. Verím, 
že v každom jednotlivcovi ostáva dobré československé jad
ro.

Nezabúdajme, že sme súčastníkmi sťahovania národov v 
celom svete, ktoré v modernej dobe nastalo nástupom ko
munistov v Rusku. Od tej doby desiatky a desiatky milió
nov ľudí bolo nútené opustiť svoje vlasti. Včera bolo stre
disko týchto obetí v Európe, dnes je na Blízkom a Ďalekom 
východe, v Afrike a v menšej miere v Latinskej Amerike.

Československý ľud mal na tomto sťahovaní národov a 
utrpení veľký podiel. Od roku 1948 sa vyše 150,000 dobrých 

Ján Papánek
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členov národa vysťahovalo a novi a noví stále utekajú. 
Včera to boli politicky exponováni ľudia a intelektuáli a 
dnes je to priemerný mladý, malý človek.

U týchto nás niekedy zaráža, že nepoznajú nič z minu
losti Československa. Mená Masaryk, Beneš, Štefánik sú 
im často neznáme. Nenávidia Sovietov, ale sústreďujú sa na 
hospodárske zaistenie. Majú problémy zamestnania, zariaďo
vania sa, detí do školy, nemoce a vyrovnávania úverovaných 
záväzkov za dopravu a záloh, ktoré sú im poskytované A- 
merickým fondom pre československých uprchlíkov. Nediv
te sa preto, že sa hneď nezapojujú do národného života. 
Vcelku plnia svoje záväzky ďaleko lepšie ako uprchlíci po 
roku 1948.

V západnej Európe ich stále máme registrovaných 3,692. 
Ročne ich i dnes uteká asi 300 a asi 400 sa ich sťahuje do 
zámoria, hlavne do Spojených štátov. Pokiaľ sú v Európe 
— pomáhame im hmotne a radou behom prvých troch ro
kov s pomocou americkej vlády a hlavne pomocou z darov, 
ktoré dostávame od dobrých ľudí. Trvale žije v Európe vy
še 4,296 přestárlých a nemocných.

Práca Amerického fondu pre československých uprchlíkov 
sa stále mení a prispôsobuje potrebám. Už niekoľko rokov 
napr. rokujeme o tom, aby desiatky tisícov ľudí malo do
klad, že sú v Spojených štátoch legálne a aby mohli slobod
ne cestovať. Ide o všetkých, čo nie sú občanmi, ktorí prišli 
a prichádzajú na 7. preferenciu immigračného zákona, na 
parole. Je tu vyše 4,000 československých ľudí len na ná
všteve. Zaistili sme im, aby mohli pracovať a aby neboli 
vypovedani.

Minulý týždeň sme boli vo Washingtone na konferecii, 
zvolanej Štátnym departmentom. Okrem problémov utečen
cov hovorilo sa o zahraničnej politike. Bolo tam vyše 500 
zástupcov organizácií. Ľutoval som, že tam nikto nebol za 
Radu a za iné americko-československé organizácie. Ja to 
pokladám za veľmi dôležité. Styk s vládnymi činiteľmi a 
americkými organizáciami je nutný.

Toto je tiež veľmi dobrá príležitosť, aby som niečo po
vedal o československej otázke. Iste každý pozná môj ná
zor, ale neuškodí, keď si to pripomenieme.

K presvedčeniu a politike jednoty sme sa dostali, pre nás 
Slovákov, v tých najkritickejších dobách, bezprostredne pred 
prvou svetovou vojnou a behom nej. Tí z nás, ktorí si túto 
dobu pamätáme, vieme, že normálne by Slováci už neboli 
odolali maďarizačnému náporu. Len v mimoriadnej dobe 
prvej svetovej vojny bola nádej obnoviť a uskutočniť my
šlienku československej jednoty a aktívne za ňu pracovať 
a bojovať. Šťastím bolo, že naši vedúci činitelia na čele 
boja za slobodu a Československo vzali do svojho progra
mu demokracie, humanity a sociálnej spravodlivosti i če
skoslovenskú jednotu.
Za tento program sa postavil národ doma i vy tu, a hlav

ne vyše stotisíc jeho najlepších synov šlo po celom svete 
zaň krv prelievať. Tisíce ich ostalo v Rusku a na Sibirii, 
v Srbsku, vo Francúzsku, v Taliansku a všade na svete, 
kde sa bojovalo za slobodu.

Tento program a jeho uskutočňovanie potom v Českoslo
venskej republike bol takto posvätený krvou. Vtedy začali 
Česi i Slováci prekvitať a zveľaďovať sa. A môžem zo 
skúsenosti povedať, že za ním stáli Slováci viac a úprim
nejšie ako Česi. Títo tak zblízka necítili nebezpečenstvo 
bezprostrednej minulosti a záhuby. Nebol to len chvíľkový 
názor úzkeho kruhu ľudí v dvadsiatich rokoch. Bol som 
toho svedkom v 1933, keď v dôsledku zahraničnej propa
gandy sa začalo tvrdiť, že sa Slováci odpútavajú od jed
notnej republiky. Nikto z politických českých alebo sloven
ských činiteľov sa neopovažoval ísť medzi slovenský ľud. 
Šiel tam Dr. Beneš, ktorý v reči povedanej vo všetkých 
strediskách Slovenska hovoril tak československý, ako pred 
nim, ani po ňom nikto nehovoril. Bol v Bratislave, v Modre, 
v Nových Zámkoch, v Martine, v Banskej Bystrici, vo Zvo
lene, v Košiciach a Prešove. A výsledok? Dostalo sa mu 
jednoznačných a jedinečných ovácií a súhlasu.

V tomto znamení sme začínali a viedli i odboj za dru
hej svetovej vojny. I Slovenské národné povstanie to po
tvrdilo.

Len v dôsledku jednačiek, úskokov a útokov doma i zo za
hraničia nastávala zmena. Nikto neukáže, alebo nepotvrdí, 
že za túto zmenu by národ bol býval ochotný a odhodlaný 
ísť prelievať krv — iba ak prinútený v cudzích službách 
— nacistických, alebo komunistických.

Ja nemám námietok, keď sa medzi sebou delíme na Če
chov, Slovákov alebo Čechoslovákov, ale na medzinárodnom 
poli každé zdôrazňovanie rozdielnosti pokladám za veľmi 
nebezpečné.

My sme len v jednote prosperovali národne, politicky, ho
spodársky i sociálne a kultúrne a ja by som rád videl tých 
ľudí, ktorí by šli proti tejto linii bojovať a krv prelievať, 
— i keď kričia — za ktorú sme my pracovali a obetovali 
v dobe prvej i druhej svetovej vojny, alebo v Slovenskom 
národnom povstaní.

Dnes máme pred sebou problém “Radio Free Europe”. 
Bohužiaľ, náš styk s touto inštitúciou nebol v minulosti ta
ký, ako bolo žiadúce. To však neznamená, že by práca ko
naná nebola dobrá, ale chceme, aby bola lepšia. Nestači 
vzájomný styk len vtedy, keď nás potrebujú. Súdim, že 
organizácia a jednotlivci, nielen zamestnanci, by mohli byť 
prínosom tomuto programu, tak dôležitému pre českoslo
venský ľud.

Záverom chcem povedať, že medzinárodne je Českoslo
vensko v hlbokom úpadku a rád by som veril, že už kle
slo až na dno svojho poníženia. Našou úlohou je pomôcť mu 
dostať sa na cestu vzostupu, aby bolo zasa uznávané a vá
žené ako slušný a hodnotný člen ľudskej spoločnosti. Od 
konca lanského roku s niekoľkými priateľmi dôverne jed
náme s americkými vládnymi činiteľmi, aby pri návšteve 
prezidenta Nixona v Moskve v žiadnom prípade nebolo jed
nané na úkor Československa, aby červená armáda bola 
prinútená odísť z československého územia, aby si česko
slovenský ľud sám mohol rozhodnúť slobodným hlasovaním 
o svojom osude a aby na pripravovanej bezpečnostnej kon
ferencii bol jeho hlas počutý. V tomto smere sa nám za
tiaľ dostalo záväzného uistenia, že sovietske výboje nebudú 
uznané. Okrem toho poukazujeme na pomery a utrpenie 
ľudu v Československu a podávame sťažnosti do Spojených 
národov.

Je dôležité využiť rokovania na zdôrazňovanie problé
mov, ktoré treba riešiť a kde chceme nápravu. Viem, čo 
vy robíte a čo ste vykonali v poslednej dobe publicisticky. 
Je však treba, aby to bolo zhodnotené politickými jedna
niami, formulovaním požiadaviek v programoch politických 
strán, ktoré sa teraz pred voľbami pripravujú.

Zvlášť vy v Rade, ktorí ste tak húževnaté a obetave po
máhali v minulosti budovať a obnovovať Československú 
republiku, ktorí ste pomáhali jednotlivé a spoločne, morál
ne i finančne, áno i osobne bojovali ako legionári, máte je
dinečnú možnosť pomáhať i teraz.

ČESKOSLOVENSKÝ DEN 
pořádá 

chicagská oblast ČSNRA 
v NEDĚLI DNE 25. ČERVNA 

ve WOZNIAKOVĚ ZAHRADĚ

•
2530 S. Blue Island Ave., Chicago
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JOSEF FALTA:
REVIDUJÍ ZAHRANIČNÍ POLITIKU

Spojenými státy se žene velká vlna revisionismu a týden 
co týden přibývá na knižním trhu tlustopisů o americké 
zahraniční politice, zejména za poslední čtvrtstoletí. Zažili 
jsme takovou vlnu již hned po druhé světové válce, kdy 
“revisi” prováděli autoři, politikové a noviny tzv. pravice, 
což je ovšem označení značně nejasné. Podle nich si dru
hou světovou válku objednal Roosevelt v zájmu Anglie, vy
provokoval Japonce a prodloužil válku požadavkem bezpod
mínečné kapitulace Německa. Ovšem tvrdilo se také, že 
všecko bylo jenom mstivé židovské spiknuti proti Hitlerovi, 
jenž prý by byl jistě spasil svět, spořádal “věčně se hašteřící 
Evropu” a zaručil mír. Sem náleží i odpor proti stiháni vá
lečných zločinců, právě tak jako to, že jisté americké prů
myslové společnosti nechtěly za války vydat výrobní tajem
ství německých firem, zejména chemického mamutiho kon
cernu I. G. Farben.

I teď se občas vytasí někdo s tímto měřidlem minulé 
války, ale revisi poválečného údobí provádějí lidé, jimž se 
bůhvíproč říká “levice.” Nejsou vázáni odpovědností minu
lou, posuzují dějinné skutečnosti podle potřeby dnešní poli
tické a stranické propagandy, chtějíce dokázat, že zahraniční 
politika Spojených států byla chybná, osudná, ba zločinná. 
Čím horlivěji, čím silnějšími slovy a čím vznosnějšími hesly 
to chtějí dokazovat, tím je jasnější, že zacházejí se skuteč
ností a s pravdou velmi ledabyle, zejména týká-li se to ko
munistického bloku. * * *

Vyhrožují ještě dalšími “objevy” a překvapeními, ale už 
teď uvádějí ve svých knihách a článcích, že studenou vál
ku zavinily především Spojené státy, neboť r. 1945 byly 
nejmocnější na světě a samy mohly upravit poválečné vzta
hy mezi národy. Ale chtěly prý si zajistit přednostni hospo
dářské postavení v Evropě a že Sovětský svaz nechtěl pus
tit do “své” zájmové oblasti průbojný americký finanční 
a průmyslový kapitál, zastrašovaly ho a nutily, aby se po
drobil jejich podmínkám. Upřely Sovětskému svazu “opráv
něný nárok” na zabezpečení a chtěly jej vypudit z východní 
Evropy. Americká vláda zamýšlela zřídit tam “jakýsi druh 
nekomunistických vlád,” nedbajíc, že demokracii nebylo tam 
na čem budovat, protože prý s výjimkou Polska byl všude 
jenom fašismus. Ale sověty se právem bránily a ubránily 
a proto prý Trumanova vláda rozpoutala ve světě štvanici 
proti komunismu a klamala i americkou veřejnost líčením 
nebezpečnosti komunismu. Tak se jí podařilo přimět i repub
likánskou stranu k souhlasu s Marehallovým plánem hospo
dářské obrody Evropy a potom i se založením Severoatlant- 
ského obranného svazu.

Každý čtenář novin pozná rázem, jak trapně povrchni a 
nesprávné jsou tyto výklady, složené z libovolně sestave
ných polopravd a neodůvodněných dohadů. Pozná, že je to 
prosté opakováni sovětské a komunistické propagandy.

* * *
Jaký div, že revisi americké zahraniční politiky chystá 

také předseda zahraničního výboru senátu J. William Ful
bright? Již dlouho sedí na soudné stolici a káře Spojené 
státy, že ubližovaly Německu, Sovětskému svazu, Číně a sa
telitním komunistickým státům. Nyní tvrdi, že kdyby byl 
r. 1946 státní department vyhověl vůdci vietnamských ko
munistů Ho Či Minoví (zemřelému r. 1969), kdyby byl uznal 
jeho vládu nad celým Vietnamem a dal jí potřebnou finan
ční a hospodářskou pomoc, nebyla by dnes válka ve Viet
namu. “Strýček” Ho prý zbožňoval Spojené státy a Ame
ričany, ale Trumanova vláda věřila víc spojenecké Francii, 
začala i v jihovýchodní Asii malovat strašidlo komunismu 
a označovat Ho Či Mina za agenta Sovětského svazu a jeho 
stranu za předvoj sovětského politického tažení v jihový
chodní Asii.

To však, ujišťuje senátor Fulbright, byla pouhá domněn
ka, která se nikdy nepotvrdila, a na tomto klamu troufala 
si Trumanova vláda založit asijskou politiku Spojených 

států. Takhle důmyslně si zjednodušil celý indočínský a asij
ský problém předseda zahraničního výboru senátu, bývalý 
universitní profesor dějin a dospěl k závěru, že vietnamskou 
válku způsobily jenom Spojené státy.

Našel se však hned obdivovatel senátora Fulbrighta, a 
věřte nebo nevěřte, je to Čechoslovák, arciť bývalý, jakýsi 
Milan Rezabek, jenž si nějak spletl směr a misto aby se 
vrátil do Prahy, dorazil vítězně do kanadského Vancouveru. 
Z čtenářských dopisů v magazínu Newsweek “kloboučkem 
zamával na skřivánka” a velebí pana senátora, že prý jako 
málokdo vidí věci, jaké opravdu jsou. Proto horlivě schva
luje, že Fulbright chce pohřbít Rozhlas svobodné Evropy 
a rozhlas Liberty, jež přes všechny ohledy na americkou 
politiku přinášejí zprávy a úvahy, kterých se lid za železnou 
oponou z domácího tisku nedoví. Zatím co Milan Rezabek 
tvrdi, že tyto rozhlasy jsou nespolehlivé, senátor Fulbright 
je proti nim, protože maří naději na dobrý poměr Sovětské
ho svazu ke Spojeným státům.

* * *
Ale přísloví “čiňte čertu dobře...” potvrdilo se i teď. 

Povzbuzen touto chválou “bývalého Čechoslováka” senátor 
Fulbright zaútočil jako předseda zahraničního výboru se
nátu na filmový a televisní odbor Informačního úřadu Spo
jených států, že v televisním vysílání počátkem dubna chtěl 
uvést dokumentární film o Československu v letech 1918- 
1968. Je to film tak vynikající, že byl vyznamenán “Oska
rem,” ale pan Fulbright měl přes to “vážné” námitky: po
dle zákona, jímž byl zřízen Informační úřad, neměly by 
být jeho propagační filmy, přednášky a tiskopisy předvá
děny ve Spojených státech, nýbrž jenom v cizině. A tak 
bylo předvedení filmu zmařeno, protože by prý ohrozilo 
nynější vyjednávání o zlepšení americko-sovětských vztahů.

Nebudeme tu opakovat, co v této souvislosti řekl o sená
toru Fulbrightovi ředitel zmíněného filmového odboru, jenž 
z protestu proti potlačení filmu se svého místa vzdal. Ale 
je jistě příznačné, když americké veřejnosti nesmi být před
veden film o politické smrti svobodného kulturního národa, 
někdejšího spojence Spojených států, a o tom, jak sovětská 
“nadvelmoc” uplatnila tanky a děly Brežněvovu doktrínu 
o omezené svrchovanosti malých států.

Předseda zahraničního výboru senátu se věru příliš ne
namáhal, aby svým duchem "oživil literu zákona” a svědomí 
ho příliš netíží. Pan Fulbright jistě není komunista, ale 
cožpak není známo, kam zavlekli své země politikové, kteří 
posloužili komunistům nejlíp právě tím, že nebyli v jejich 
straně ?

* * *
Jde nám o to, že revisionisté všeho druhu mluví k ame

rické veřejností, která ráda a často i schválně pouští z 
mysli všecko, co jí ruší klid. Revisionisté hovoří také k 
mladým posluchačům a čtenářům, ke studentům, předsta
vujícím novou politickou sílu ve Spojených státech, a podá
vají jim zkreslený obraz politického vývoje. Tak dovršují 
škodu, která vzniká nejen Americe, nýbrž vší demokracii 
ve světě z jiných nepěkných zjevů.

Je tedy potřebí říci, že už po r. 1918, kdy v Rusku utu- 
chal branný odpor proti bolševismu a zvenčí nikoho ani 
nenapadlo, aby sovětský stát ohrožoval (ba naopak, pomá
halo se mu v boji s hladem a nepořádkem) ruští komunisté 
podněcovali krvavé revolty za hranicemi nejen tam, kde by
ly bidné životní a .sociální poměry, nýbrž i v zemích, jež 
měly mnohem vyšší úroveň než Rusko. Sovětská vláda spol
čovala se s nejhoršími zpátečníky proti novému demokra
tickému pořádku v Evropě, ohrožovala samostatnost soused
ních zemí, a některým ji zničila. Už tenkrát chtěla ovlád
nout střední Evropu a pokusila se uchvátit Rakousko a 
přes Maďarsko i Československou republiku. Pomáhala 
fašistickým válkám a obohatila se nejen z Hitlerových ví
tězství, ale i z jeho porážky.
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Revizionisté mluví o letech 1946 až 1948, kdy prý Tru- 
manova vláda začala domov i cizinu srašit a klamat pověst
mi o komunistickém nebezpeči. Ale to jsou právě léta, kdy 
komunisté ve falešném národním zápalu budovali tzv. “vlas
tenecké”, “národní” nebo lidové fronty, z kterých za ně
kolik neděl “svorné spolupráce” odvlekli nekomunisty do 
žalářů a na popraviště. Krvavá stopa komunistického pod
vodu a teroru vede z Polska přes balkánské země, do Ma- 
darska a konečně v únoru 1948 i do Československa a jen 
o málo a byla by se objevila i v Itálii. Krátkou paměť mají 
revisionisté!

Mluví se o Sovětském svazu jako záštitě míru a květnový 
zájezd presidenta Nixona do Moskvy má zdůraznit naše 
společné mírové úsilí. Když v poválečných letech pohlcovaly 
sověty zemi za zemí a demokratický západ konečně po zá
boru Československa se semkl na obranu a vytvořil Seve- 
roatlantský svaz, “mírumilovné” sověty vyhrožovaly váleč
ným zničením každé zemi, která se jim nechtěla podrobit 
nebo vstoupila do obranného svazu. Komunistické předvoje 
sovětské politiky v Asii, které senátor Fulbright nazývá 
pouhou domněnkou, byly a jsou skutečností, zaplacenou ti
síci lidských životů. Premiér Chruščev jedním dechem ho
roval pro pokojné soužití a hned připomínal, že to neplatí 
pro komunistické “osvobozovací” války, které Moskva a 
celé mezinárodní komunistické hnutí budou ze všech sil 
podporovat. To také Sovětský svaz plni na Středním vý
chodě, v Africe a ovšem ve Vietnamu, a nařizuje svým 
satelitům, hlavně Československu, aby vyzbrojovalo kdejaké 
teroristické hnutí na světě.

A nadto Sovětský svaz vytrvale nerespektuje ujednané 
smlouvy, ruší závazky, nedbá svých členských povinností ke 
Spojeným národům, a je velmi nespolehlivý jako spojenec 
i jako obchodní přítel. Kupčická chamtivost, předstihující 
carské doby, je vidět z hospodářského vyssávání zemí zá
vislých na sovětech, a z chorobné touhy po uchvácení všech 
petrolejových zdrojů, při čemž sověty nutí své vasaly, aby 
svými penězi financovali sovětskou těžbu a dodávková po
trubí. Zvou k tomu teď i Japonsko, ale tam asi nepochodí.

Ba sověty se ani neštíti uplatnit svou hrubou ziskuchti
vost i ve věcech kulturních: sovětské umělecké soubory 
jezdí po Spojených státech a vydělávají podle vydřidušsky 
výhodných smluv se soukromými agenturami, kdežto ame
rická umělecká tělesa jsou vypravována do Sovětského sva
zu na útraty naší vlády a stejně musime do poslední ko
pejky platit sovětům za umělecké a vědecké výstavy, které 
pořádáme v ruských městech. Nová právě podepsaná ame- 
ricko-sovětská smlouva o kulturní spolupráci tento stav ještě 
zhoršuje.

Lidé, kteří v bezpečném americkém závětří chtějí “revi
dovat” zahraniční politiku v poměru ke komunistickému 
bloku, měli by jít nejdřív na výzkum k obětem těch “ublí
žených” komunistů. Potom snad už nebudou tvrdit, že ná
rody. které jsou dnes v jařmu Sovětského svazu a jeho do
mácich janičárů, neměly “demokratických tradic” a čekaly 
jen na sovětské spasitele.

IN MEMORIAM:

K uctěni památky pí. Anny Flíček věnuje Mrs. Jo
seph Novotny, Three Oaks, Mich........................ 10.00

K uctení památky zesnulé paní Olgy Hurbanovej 
věnuje Sophie Salma, New York, N.Y................. 10.00

K poctě nedávno zosnulej vzácnej vlastenky a hor
livé pracovnice, za demokratickou slobodu čes
koslovenského národa pí. Olgy Boor-Hurbanovej 
věnuje Mr. Jozef Žák-Marušiák, Berwyn, III.....  10.00

V upomínku na St. Bezděkovou věnuje Dr. Vladimír 
Bezděk, Detroit, Mích............................................ 5.00

V upomínku na E. Jandáskovou věnuje Mr. and Mrs.
August Zemene, Detroit, Mích. .. .......................... 5.00
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Ze zákulisí rusko-egyptských námluv
Egyptský president Anwar Sadat po několika návštěvách 

Moskvy a mnoha prohlášeních o utuženi rusko-egyptského 
přátelství musel s politováním přiznat, že Sověti nejsou 
ochotni dodat všechny zbraně, které by mohly zasáhnout 
Israel daleko uvnitř zázemí a odčinit tak porážku z bleskové 
války 1967, která byla pro Egypt zdrcujicím ponížením.

Toto se odráží samozřejmě v náladě egyptských vojen
ských kruhů, které se právem domnívají, že Sověti nejsou 
ochotni podporovat plně nové plány vojenského tažení Egyp
ta proti Israeli. Egyptský ministr války Mohammed Ahmed 
Sadek si je tohoto problému vědom, ale přesto jedná na
nejvýš opatrně, aby již beztak napjaté styky se Sověty ještě 
nezhoršil. Gen. Sadek nedávno velmi diskrétně sdělil skupi
ně vysokých vojenských důstojníků, aby jednali ve styku se 
Sověty velmi taktně “chtějí-li některého ze Sovětů trochu 
nakopnout”, neboť otevřený konflikt je nežádoucí. Netr
valo však dlouho a gen. Sadek sám své rady ignoroval, když 
dal vypovědět jednoho ruského generála do 24 hodin z Egyp
ta. Stalo se tak na stížnost šéfa egyptského generálního 
štábu gen. Saada Eddina, který byl svědkem, když zmíněný 
ruský generál prohlásil, že Egypt byl “nevěrnou milenkou” 
Sovětů. Toto jistě nepřispělo k utužení přátelství, které je 
velmi vratké zvláště od května minulého roku, kdy gen. 
Sadek nařídil zatčení a soud s bývalým místopresidentem 
Aly Sabrym a 90 vysokými prosovětskými vládními úřední
ky, kteří se podíleli na nešťastné bleskové válce 1967. Za
tím co Moskva měla co činit, aby strávila toto trpké sousto, 
Egypt se přidal k dalším arabským zemím, aby společně 
potlačily komunistický puč v Sudanu. Hned na to studenti 
v Káhyře demonstrovali pro válku s Israelem a město bylo 
poseto protisovětskými letáky. Roztrpčen vlastní nemohouc
ností Mohammed Hassanein Heikal, vydavatel vlivného 
egyptského listu El Ahram a důvěrný spolupracovník presi
denta Sadata, napsal v úvodníku: “Sovětský svaz kolem 
nás nemůže postavit barikády, aby nám zabránil v zajištěni 
více prostředků k posíleni naší moci, když cítíme, že je to 
nutnost. “Když právě v Egyptě dlící Sovětská delegace pro
testovala a žádala vysvětlení, Heikal jim příkře odpověděl, 
že je Egypťan, který má na mysli především národní zá
jmy Egypta. Heikal není sám, kdo je Sověty znechucen. 
Gen. Sadek si veřejně stěžoval, že Sověti úmyslně udržují 
nedostačující stav náhradních součástek dodávaných egypt
ské armádě. Rozhodnutí Moskvy převézt některé zbraně a 
zařízení z Egypta k podpoře Indie ve válce s Pakistanern 
situaci ještě zhoršilo. Následkem toho došlo k úplnému 
ochlazení poměrů a sovětští poradci byli ignorováni. Egypt
ští důstojníci, kteří se vyjádřili, že Sadat je protisovětský, 
byli odstraněni, a egyptská špionážní služba Mukhabaraat, 
silně infiltrovaná sovětskými agenty, prošla důkladnou čist
kou. Sadat sám projevil nedůvěru, když na chystanou cestu 
do Moskvy odmítl použít ruské letadlo, které přiletělo, aby 
ho dopravilo do Moskvy, a namísto toho použil egyptského 
letadla. A gen. Sadek odmítnul vůbec do Moskvy letět s 
poznámkou. “Byl jsem tam třikrát v jednom roce, situace 
se nezměnila a nevidím, proč bych tam měl nyní opět jet.” 
Toto však nebyl jediný důvod, proč gen. Sadek odmítl do 
Moskvy letět. Měl podezření, že za jeho nepřítomnosti a 
nepřítomnosti pres. Sadata by se Sověti mohli pokusit roz
vířit neklid a využít situace. A gen. Sadek tušil správně. 
Sotva pres. Sadat započal rozhovory v Moskvě, dorazilo do 
věznice Abu Zabal v předměstí Káhyry 6 armádních důstoj
níků a 2 policisté, aby prý převezli tam vězněného Aly 
Sabryho do jiné věznice v poušti, neboť prý se nroslýchá, že 
je chystán jeho únos z věznice. Velitel věznice náhodou po
žádal o spojení s Káhyrou, aby zjistil, že je vše v pořád
ku. Zjistil, že veškeré spojení s Káhyrou je přerušeno. Po
dařilo se mu však uvést v činnost tajné poplachové zařízení 
a během několika minut byla věznice obsazena vojskem. 
8 zajatých důstojníků bylo prosovětským spiknutím k osvo
bození bývalého prosovětského více presidenta Aly Sabryho. 
Přes všechny tyto důkazy Egypt si nemůže dovolit zhoršení 

(Pokračování na str. 7)
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Z UDÁLOSTÍ V ČESKOSLOVENSKU
VOLANÍ PO UPEVNĚNÍ KÁDROVÉ ČINNOSTI

V čs. komunistickém tisku se stále více objevují výzvy 
k utužení kádrových prověřování a kádrových posudků. 
Noví lidé, kteří byli zařazeni do pozic v tak zvaném norma
lizačním procesu, mají asi malý úspěch ve své práci, a tak 
volají po utužení kádrové práce. Chtějí mít více příležitos
ti kontrolovat občany, nebo se jim prostě mstit v případě 
jejich neochoty ku spolupráci. Noviny Tribuna jsou plné 
takových výzev a ideologických článků. Číslo z 15. března 
t. r. přináší kritiku prozatímní kádrové činnosti, a upozor 
ňuje, že zkušenosti z praxe mnohých závodů a podniků uka
zují, že kádrová politika ustrnula a zůstává někdy na té 
úrovni z doby před rokem 1968. Pisatel má zato, že by se 
měla znovu obnovit práce kádrových oddělení namísto útva
rů kádrové evidence, které v podstatě skutečně jen eviduji 
dotazníky a různé materiály. Kádrovým posudkům by měla 
být věnována prvořadá pozornost a patřičná péče. Jsou prý 
přece ještě v dobré paměti ona neblahá léta, kdy kontra- 
revoluce volala po páleni kádrových materiálů a v mnohých 
případech k tomu i došlo. Důvod proč tyto živly měly zájem 
na pálení kádrových posudků spočívá v tom, že prý měly 
nečisté svědomí a snažily se zakrýt svou minulost a třídní 
původ. Šlo prý o to, aby ti “bývalí lidé”, a různi ti podni
katelé — a i protištátni živly — mohli být dosazeni na růz
ná místa a tak dostali do rukou ekonomiku, kulturu a po
litiku. Vlivem nesprávné kádrové politiky se dostali až do 
sdělovacích prostředků a pomáhali tak rozvracet republiku. 
Diktatura proletariátu prý byla prohlašována za “přežitek” 
a zbytky buržoazních živlů nalezly všude tam, kde se pro
jevila slabost komunistického zřízení. Aby se podobná si
tuace nemohla opakovat, kádrová práce nesmi být popel
kou. Kádry stále rozhodují vše. Článek A. Veselého z Pra
hy se ovšem nevyrovná suverénnímu ideologickému člán
ku v témže čísle Tribuny od Františka Kudrny, který obdi
vuje nové lidi, kteří neměli ani kdy se rozhlédnout a potý
kali se se značnými problémy a překážkami všeho druhu 
a ne vždy byli dostatečně připraveni pro výkon funkce. 
Přesto museli řešit složité otázky politické, hospodářské a 
ideové. Byla to skutečná bitva na pochodu. Především mu
sila prý být restaurována práva a povinnosti strany, vybí
rány a rozmisťovány kádry. Hodně prý bylo demolováno 
činností pravice, která ve jménu odbornosti útočila na poli
tické principy a na samu socialistickou odbornost. Došlo 
to tak daleko, že se začaly vypisovat konkursy na funkce 
stranických tajemníků. Přes dosavadní úspěchy prý nelze 
nad dosaženými výsledky zpychnout, neboť do splnění usne
sení XIV. sjezdu KSČ zbývá ještě velký kus práce a nelze 
zapomínat, že u kořenů krize 1968—1969 bylo i velikášství 
předchozího období. Zatím prý se “vytlouká klín klínem”,

(Dokončení ze str. 6) 
poměrů, neboť má na svém území na 20.000 příslušníků 
sovětské branné moci a bez nich by se nemohoucnost Egyp
ta ještě zhoršila. Sověti by stejně nepřihlíželi nečinně; už 
když se sovětský ministr národní obrany gen. Grečko chys
tal na návštěvu Káhyry, dali svoji nevoli už najevo poža
davkem, aby jak gen. Sadek, tak Heikal, byli sesazeni a 
Egypt aby povolil Sovětům trvalý námořní přistav, což pres. 
Sadat odmítl, přestože Sověti nabídli výstavbu zbrojovek, 
kde by si Egypťané vyráběli vlastní zbraně. Egypťané si 
uvědomuji, že Sovětům jde o ovládnutí Suezského kanálu — 
i když není zcela jisté, že jim bude navráceno území ztrace
né válkou v r. 1967. Odpoutání Egypta od Sovětského sva
zu nepřinese záruky Israele k vzájemnému narovnání po
měrů. Pomoc od USA je pochybná a nedává naději, že by 
Spojené státy pro Egypt udělaly více než Sověti v otázce 
navrácení ztraceného území. Vydáni na milost a nemilost 
velkých mocností, Egypťané mají jedinou naději — dohod
nout se přímo s Israelem.

A. Šalomoun 

pracuje se bez plánu, bez perspektív. Někteří vedoucí pra
covníci podceňuji práci s lidmi, jsou málo nároční, shoví
vaví a nedůslední. Lze se setkávat i se smířlivostí tam, kde 
to není na místě, v případě těch, kteří organizovali pravici 
nebo se dopustili vážných chyb, a kteří se tu i tam drží na 
místech, na která nepatří. Je nutné zdokonalit soustavné 
politické vedení kádrů, zejména v řídicích funkcích, aby se 
nestaly brzdícím činitelem při provádění politiky strany. 
Je prý nutno vědět, koho vyměnit, a koho školit a vzdělá
vat, neboť: zastavit se, znamená beznadějně zaostat.
FORMY PRAVICOVÉHO NEBEZPEČÍ 
V ČESKOSLOVENSKU

Někdy se zdá, že neustálé psaní o nebezpečí pravice je 
malováním čerta na zdi. Je až podivné, kolik času a místa 
v tisku je mu věnováno, ale jak známe ze zkušenosti, ko
munisté nedělají nic nadarmo, a vše má svůj účel. Skuteč
nost, že pravice byla poražena, prý neznamená, že boj s pra
vicí skončil. Nebezpečí činnosti pravice nespočívá jen v tom, 
že ve spojení se silami světové buržoazie by se mohla po
kusit o zvrat socialistických poměrů v Československu. Pra
vice prý představuje sílu současnosti snižující den co den a 
hodinu co hodinu účinnost hospodářské, politické, ideologické 
a další činnosti v Československu. Tím zpomaluje pozitivní a 
úspěšný rozvoj společnosti. Přesně v tomto duchu charakte
rizuje roli pravicových sil sjezdová resoluce.

“Politicky poražené pravicové síly přizpůsobují svou tak
tiku novým podmínkám, snaží se působit na vědomí lidí, 
zneužívat našich chyb a objektivně vznikajících těžkosti. 
Znevažuji výsledky poctivé práce lidí, snaží se pomluvami, 
šeptandou a provokacemi rozdělovat, odvádět naši pozor
nost od naléhavých celospolečenských problémů.”

Základem a nezbytným předpokladem řešení kontrarevo- 
luční situace v Československu byla internacionální pomoc 
spojenců ozbrojenými silami. Socialistické síly tím získaly 
mocenskou oporu a zázemí pro své zformování, zároveň pod
porované politickou pomocí bratrských komunistických stran 
spojeneckých zemí. Jádro porážky pravice spočívalo v po
stupné očistě vedoucích i nižších orgánů a nakonec i člen
ských řad. Dále šlo zejména o kádrové změny a očistu cent
rálních orgánů státu, sdělovacích prostředků, armády, justi
ce a národnich výborů. Politická konsolidace byla postupně 
násobena konsolidací hospodářskou. Došlo také k obnově 
narušených vztahů a k pozitivním změnám v postojích lidí 
ke spojeneckým socialistickým zemím. Politická porážka 
pravice prý byla dovršena přelomem ve vztahu bezpartij
ních mas ke straně, ke kterému došlo volbami do zastupi
telských orgánů v listopadu 1971. Celková tendence politic
kého, hospodářského a ideologického vývoje společnosti prý 
byla tedy pro stranu výrazně příznivá. S dosaženými vý
sledky se však nelze spokojoval. Politicky poražené, osla
bené a značně desorganizované pravicové síly ze společnosti 
nezmizely. Rozbor jejich činnosti ukazuje, že sice byly nuce
ny změnit taktiku, ale jejich cíl zůstává stejný — to je 
uchvácení politické moci ve straně a ve státě a realizace 
maloburžoasní představy socialismu jako předchůdce ke ka
pitalismu. Pravice prý byla donucena přenést těžiště své 
činnosti mimo politickou oblast a přešla k používání pro
středků, jakými jsou např. sabotáže, a orientuje se na kon
špiratívni a jinou protizákonnou činnost. I když jde po
měrně o ojedinělé a isolované akty, nelze je již — vzhledem 
k společenské bezpečnosti — podceňovat. Budoucí možné 
použití těchto prostředků (včetně ozbrojených) v širším mě
řítku, za vhodných podmínek, přinejmenším nevylučuje po
únorová emigrace a také určitá část emigrace posrpnové. 
Existence speciálních jednotek imperialistických armád a 
zpravodajských služeb, jejich výcvik a budoucí možné na
sazení orientované právě tímto směrem, nemůže nikoho ne
chávat na pochybách ... ,

Světová buržoazie prý vynakládá skutečně nemalé úsilí 
směřující ke zformování světové fronty pseudomarxismu, 
jako předpokladu přeměny socialismu v pseudosocialismus.
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Tato fronta v sobě zahrnuje československé pravicové reví- 
zionisty, stejně jako revizionisty západoevropské, a z druhé 
strany maoisty.

Je tedy prý zřejmé, že mezinárodnímu pseudosocialistic- 
kému, revizionístickému tažení lze čelit opět jedině mezi
národně. To je především spojenými silami komunistických 
stran socialistických zemí a celého mezinárodního komunis
tického hnutí. Nemalou roli zde může sehrát podpora po
sunu antiimperialistických sil na marxistické pozice. Tento 
posun se v poslední době začíná výrazněji projevovat a ob
jektivně působí proti pseudosocialismu. Tato výhrůžka jasně 
říká, že mezinárodní komunismus přešel opět do ofensivy 
a bude podporovat cokoliv a kohokoli, kdo bude proti po
řádku a právnímu řádu nesocialistické země. Bude tedy 
podporovat Páté kolony, rasové demonstrace, americké čer
né i bílé komunisty, revolucionáře, teroristy atd. Může nám 
tedy býti jasné, kdo stojí za Angelou Davis, Black Panthers, 
SDS, a ostatními teroristickými skupinkami.
NEMAJÍ SNAD V ČESKOSLOVENSKU RÁDI 
SOVĚTSKÝ SVAZ?

Je to až zarážející -— píše pisatel soudruh J. Horák z 
Hradce Králové v Tribuně — že někteří komunisté vůbec 
nepovažují za nutné angažovat se v organizaci, jakou je 
SČSP — Svaz československo-sovětského přátelství. Jsou 
dokonce členové strany, kteří v SČSP vůbec nejsou. Zatím 
co prý tisíce dělníků demonstruje v Paříži proti propuštění 
z práce, proletáři demonstrují v Itálii proti nezaměstnanosti 
a celý pokrokový svět bojuje o život Angely Davisové, v 
té době někteří členové strany nepochopili, jakou ctí je být 
přítelem Sovětského svazu. Zraky milionů utlačených děl
níků celého světa se upírají s nadějemi k Sovětskému sva
zu, s důvěrou v jeho mírovou politiku. Jestliže toto všechno 
takoví členové strany nepochopí, jak je to vůbec s jejich 
politickou vyspělostí? Pravá pasivita prý má kořeny doce
la jinde, v moru, kterému se říká —- maloměšťáctví. Cha
rakteristické na něm je to, že všechny jeho formy nějak 
souvisejí s tím, co je spojeno s minulostí a do společnosti 
již nepatří. Maloměšťáctví je i to, když komunista nedá 
kus svého volného času stranické či veřejné práci.

František Klátil zemřel
Redaktor František Klátil, jenž řídil nový tiskový orgán 

Rady svobodného Československa ve Washingtonu, a bohu
žel mohl vydat jenom dvě první čísla, zemřel po krátké, 
ale těžké nemocí. Jeho popel, který přivezla pí. Milada Klá- 
tilová, byl v sobotu 8. dubna uložen v Masarykovu mauso
leu na Českém národním hřbitově v Chicagu za účasti ve
likého počtu přátel zesnulého, kamarádů z československé 
zahraniční armády ve Francii a v Anglii z doby druhé svě
tové války, kolegů poslanců čs. národního shromážděni aj.

Bratr Klátil, bystrý novinář a nadaný básnik, před Mni
chovem a po válce až do komunistického puče redaktor 
Českého slova v Praze, byl několik let zaměstnán na lodi 
Hope, na které družina lékařů, ošetřovatelek, farmaceutů 
a sociálních pracovníků navštěvovala daleké kraje ticho
morské až k Austrálii a konala záslužnou zdravotnickou 
práci. Klátil načerpal z těchto zájezdů rozsáhlý materiál 
k literárnímu dílu. Několik menších práci uveřejnil, ostatni 
jsou zatím v rukopise a doufáme, že budou vydány. Jeví se 
v nich Klátilův bystrý postřeh, hluboký cit, láska k člově
ku a vášnivý smysl pro spravedlnost. Z posledních jeho 
vydaných prací je Balada z lodi Monterey, napsaná v srpnu 
1968 pod bolestným dojmem z invase armád Sovětského 
svazu a čtyř jeho vasalů do Československa.

Ve velké obřadní síni Českého národniho hřbitova, kde 
byla vystavena uma, profesor František Kubina obohatil 
smutečni pořad několika skladbami na varhany. Byly v tom 
úryvky z Dalibora, chorál Kdo jste boží bojovníci, My cizi
nou jsme bloudili, Moravo, Moravo a nakonec českosloven
ská hymna. Projevy zahájila kolegyně zesnulého z pražské 
sněmovny sestra Jaromíra Žáčková vylíčením Klátilovy po

slanecké činností, a po ni promluvil br. Josef Falta. Za 
Čs. národní radu americkou, Radu svobodného Českoslo
venska a Čs. společnost pro vědy a umění ocenil umělecké 
a lidské hodnoty zesnulého universitní profesor dr. Franti
šek Schwarzenberg, za válečné druhy a za Čs. obec legio
nářskou zavzpomínal na válečná léta dr. Leopold Rozbořil 
a pořad uzavřel procítěným projevem o lidské dobrotě zes
nulého bývalý čs. poslanec Čeněk Torn, jenž celý chicagský 
pohřeb obstaral.

Před nedlouhým časem napsal mi František Klátil: “Jsme 
takoví umělci... že dovedeme žit bez peněz i bez slávy. 
Ale zhasneme, bude-li nás nemoc dávit a škrtit. Zatím je
deme dále močálem černým a přeju jen to zdraví a nic 
jiného . ..”

Už dojel a dožil. Škoda ho, věčná škoda!
J. F.

Z OBLASTÍ A ODBOČEK:
ODBOČKA ČSNRA “DR. MILADA HORÁKOVÁ” 
UCTILA PAMÁTKU TGM A JANA MASARYKA

Odbočka ČSNRA “Dr. Milada Horáková” v Chicagu ko
nala ve čtvrtek 23. března 1972 večer v budově Mid Ame
rica Federal v Ciceru, Ill., členskou schůzi, spojenou se vzpo
mínkou na presidenta Osvoboditele T. G. Masaryka a jeho 
syna Jana Masaryka.

Po zahájeni předsedou byl schválen zápis o minulé schů
zi, který přečetla tajemnice s. Ludmila Kosová, a dlouho
letý pokladník odbočky br. Břetislav Vaněk podal finanční 
zprávu. Oznámil, že pro nemoc nemůže ve své funkci po
kračovat a byla proto novou pokladní odbočky zvolena s. 
Anna Hřebíková.

Místopředsedkyně s. Anna Rubínová blahopřála jménem 
odbočky předsedovi br. Dr. Antonínu Hřebíkoví k jeho 70. 
narozeninám a věnovala odbočce částku $5. S. Králová, kte
rá se omluvila, že se nemůže zúčastňovat schůzi, věnovala 
odbočce částku $10 a s. M. Sázavská $5.

Předseda ve své zprávě oznámil členstvu obsah několika 
organisačních oběžníků předsednictva ČSNRA, podal zprá
vu o výroční schůzi Oblastního výboru ČSNRA v Chicagu, 
konané 12. března 1972, o chystaném sjezdu ČSNRA ve 
dnech 15. a 16. dubna 1972 v Ciceru, Ill., a na dotaz br. 
Antonína Smunta podal informace o letošním sletu Čs. So- 
kolstva v zahraničí ve dnech 1. a 2. července 1972 ve Vídni.

Delegátem na sjezd ČSNRA byl zvolen předseda odbočky 
br. Dr. Antonín Hřebík a náhradnicí tajemnice odbočky 
Ludmila Kosová. Na schůzi bylo odhlasováno, aby odbočka 
u příležitosti sjezdu odevzdala ústředí dar ve výši $200.00

Poté bylo přikročeno ke vzpomínce na presidenta Osvobo
ditele T. G. Masaryka a ministra Jana Masaryka, která 
byla zahájena čs. hymnou. Sestra Anna Hřebíková před
nesla báseň Pavla Javora “T. G. Masarykovi”, předseda 
br. Dr. Antonín Hřebík promluvil o životě a díle presidenta 
Osvoboditele, načež z gramofonových desek byl předveden 
projev presidenta T. G. Masaryka k čs. dětem z roku 1928 
a poté krásný projev Jana Masaryka z jeho návštěvy v 
Chicagu v listopadu 1941. Pořad byl ukončen sokolskými po
chody. Projevy a hudbu z gramofonových desek ochotně 
předvedl br. Josef Jakl, předseda Sdružení “Věrni zůsta
neme”.
Pořad schůze i vzpomínky měl rychlý spád a byl ukon

čen v 9:15 hod. večer. Po skončení pořadu bylo přikročeno 
k pohoštění, které připravily ochotné členky odbočky, a k 
losování výher ve prospěch odbočky. Příští schůze bude 
se konat ve čtvrtek 22. června 1972, opět v Mid America 
Federal v Ciceru, Ill.

Ludmila Kosová, tajemnice

Československý den
25. června
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ODBOČKY ČSNRA “28. ŘÍJEN” A “ČESKÁ 
KALIFORNIE”

připravily v pátek 7. dubna v budově Lincoln Federal v 
Berwynu, Illinois, velmi zajímavou cestopisnou přednášku. 
Diky oznámkám v Denním Hlasateli, na rozhlasu J. Žáčko
vé a rozhlasu J. Zástery — kterým tímto obě odbočky vy
slovují svůj dík — dostavil se i přes velmi špatné počasí 
slušný počet posluchačů, aby vyslechli cestovní dojmy brat
rů ing. Eduarda Dellina a Josefa Zemana, kteří se před ne
dávném vrátili z výletu k protinožcům. Předseda odbočky 
“28. říjen”, br. Frant. Kalkus, uvítal přítomné a pak je 
vyzval, aby povstáním uctili památku zesnulého býv. po
slance, spisovatele a básníka, Františka Klátila. Br. Dellin 
pak prostými slovy líčil své dojmy a zajímavé zkušenosti 
načerpané cestou do Austrálie, na Nový Zéland, ostrov Fiji 
a Hawaii, po něm promluvil o zkušenostech z Austrálie br. 
Šalomoun.

Bratr Zeman zpestřil večer velkou sérií diapositivů a 
dvěma dlouhými filmy, jež jsou zdařilým dílem jeho ženy. 
O jakosti diapositivů i filmů svědčila napjatá pozornost 
všech posluchačů. Oba řečníci i br. Zeman byli odměněni za
slouženým potleskem.

O. Pejša

ODBOČKA “ZÁPADNÍ PŘEDMĚSTÍ”
Čtvrtletní schůze se konala, jako obvykle, třetí středu v 

měsíci, dne 15. března, ve společenské místnosti Mid-Ameri- 
ca banky v Ciceru.

Předsedkyně Vlasta Vrázová referovala o činnosti z ústře
dí, m.j. o 7. březnu, projevech senátorů v Congressional 
Record, o protestech Rady proti vydírání uprchlíků čs. vlá
dou. proti nedodržováni “reciproční úmluvy” při vypláceni 
pensí, přípravách na sjezd Rady atd.

Zprávu z poslední schůze přečetl za ses. Langovou býv 
.tajemník br. Anton Vlček. Ses. Pavla Janečková přečetla 
finanční zprávu a členové rozhodli odevzdat §200 sjezdu. 
Delegátkou za odbočku byla zvolena ses. Janečková, ná
hradník Louis Májovský.

Po schůzi br. a ses. James Vlkovi promítli krásné diapo
sitivy ze své poslední daleké cesty. Zdařilá schůze byla za
končena přátelskou besedou a pohoštěním našimi členkami.

ODBOČKA WASHINGTON, D.C. ČSNRA
Přestože přípravy na Majáles zabírají hodně času, nezů

stává ostatní činnost odbočky zanedbávaná. Ze soc. fondu 
byla minulý měsíc poskytnuta pomoc několika rodinám ve 
formě příspěvku nebo půjčky v celkové částce $250.00. Dále 
byl poskytnut jednorázový příspěvek na udržení jediného 
čs. časopisu exil, mládeže, PALETY. Nemocné krajany v 
nemocnicích navštěvovali bři J. Kučera, Jar. Kašpar-Pátý a 
Emil Royco.

Připravuje se — za spoluúčasti ostatních našich organi
zací — propagace Rusalky, aby její premiéra ve Washíngto- 
ně se stala národním svátkem. Plánuje se program na pro
testní vzpomínku 4. výročí sovětské okupace ČSR.

Druhá, závěrečná část akce, pořádané odbočkou “Rozpra
va o historii Masarykovy republiky” se konala 10. března. 
Předsedal opět místopřed. br. J. Kašpar-Pátý. Historii struč
ně vylíčil br. Kučera. Následovaly dotazy a debata.

Na vzpomínce 226. výročí narození gen. Kosciuszko, kte
rou v neděli 3. února pořádal Polish-American Congress, 
odbočku zastupovali místopřed. br. J. Kašpar-Pátý a jed
natel br. Dr. M. Bláha.

Členové polit, výboru Ústředí br. Dr. J. Hašek a s. A. 
Faltusová za spolupráce jednatele br. Dr. M. Bláhy jsou 
v písemném a osobním styku s vládními úřady a kongresem. 
Z pověření Rady se zúčastňují činnosti dvou etnických sku
pin ve Washingtoně, které pracují na organizaci etnických 
středisek, která budou zřízena na základě doplňku zákona 
Higher Education Act 1965 o etnických studijních středis
cích. Je zájem o další pracovníky. Odbočku na sjezdu Rady 
v Chicagu 15. a 16. dubna bude zastupovat s. Faltusová.

Z PRVNÍ ODBOČKY ČSNRA NA LONG ISLANDĚ
Naše únorová schůze byla schůzí volební. Všichni ti naší 

postarší kandidáti by své funkce už rádi postoupili těm 
mladým — kdyby ti je chtěli — ale oni je nechtějí. Tak 
zůstává zase celý výbor v dosavadním složení — s předse
dou bratrem profesorem Buškem, pokladníkem Hynkem 
Mařasem, zábavním výborem, ses. Alici Lexovou a zapiso
vatelem Václavem Kalousem. Tajemník Jan Svoboda, kte
rý je přetížen svými jinými povinnostmi, bude každý druhý 
měsíc zastoupen bratrem Dr. Lexou.

Na schůzi debatováno o situaci doma a ve světě, která 
naší věci není zrovna příznivá — a dále o náboru nových 
členů. Potom nám bratr Svoboda promítal krásné barevné 
obrázky ze Španělska, a jako zkušený architekt vybral si 
řadu staveb a pohledů na mista a města, která v běžné ces
topisné literatuře nikdy neuvidíme.

V březnové schůzi, mimořádně početně navštívené čle
ny i hosty, bratr Lexa upozornil, že teď, kdy se teror reži
mu doma zvyšuje, je třeba soustředit činnost Národní rady 
především na politické věci, a to dvěma směry -— jeden 
obrátit k domovu a druhý k americké veřejnosti, kterou 
třeba informovat a stále ji připomínat, že to, co se stalo 
v Evropě, může se stát i zde v USA. Budeme-li potichu 
a s námi ostatní národnostní skupiny, může se stát, že na 
návrh jednoho senátora — Mr. Fulbrighta — Amerika za
staví i to málo, co drží milióny lidí v komunisty porobených 
zemích ve vědomí a naději, že nejsou zapomenuti, t.j. vysí
lání “Radio Free Europe’’ a “Radio Liberty”. — Dále Dr. 
Lexa referoval o svojí účasti na konferencí etnických skupin 
pro lidská práva, svolané městskou správou New Yorku na 
7. března. Konstatoval, že byl pozván za Společnost pro 
vědy a umění — a že tito lidé Československou národní ra
du v New Yorku zřejmě ani neznají. Menšina Portorikánců 
a černochů svojí halasností a často i nezákonnou výstřed
ností všem dobře známá, je bohužel spíše nástrojem komu
nistických rozvratníků. Vojensky ani hospodářsky Amerika 
nemůže být poražena, ale vnitrní rozvrat, tak jak je plá
nován a organizován zvenčí, je pro Ameriku nebezpečím. 
Souhlasíme všichni s tím, že třeba posílat individuální (ne 
masové) protesty našim senátorům a na vlivná místa — 
což ostatně mohou všichni krajané a ovšem i členové všech 
odboček Československé národní rady americké.

❖ * *
DŮSTOJNÁ VZPOMÍNKA NAROZENIN PRESIDENTA 

TOMÁŠE G. MASARYKA V NEW YORKU
V sokolovně na 71. ul. jako každoročně legionáři a čle

nové Východní oblastí Čs. národní rady, uspořádali 5. břez
na oslavu 122. narozenin Tomáše G. Masaryka. Byla to jed
na z nejlepších oslav a i hojně navštívena celou krajanskou 
obcí. Legionáři, hlavně ti z první světové války, kterých 
jsme vídávali ještě hezký houfek minulá léta, najednou schá
zejí — za poslední dva roky jich třináct odešlo k velké ar
mádě, jak ohlásil reverend Šefl. Škoda, že nepřišlo více 
těch mladých poslechnout si ruského legionáře a účastníka 
Zborovské bitvy — Leopolda Slívu. Byla to veliká idea, kte
rá z této armády statečných chlapců činila jeden pevný, 
dobře organisovaný celek a armádu bez vlasti. Společný stát 
Čechů a Slováků byl teprve výsledkem jejich bojů a obětí. 
Leopold Slíva vzpomněl na Masaryka — “tatíček” mu ten
krát říkávali ■— i na jeho prorocká slova, že bylo snazší 
svobodu vydobýt, než bude ji udržet.

I bratr Pavel Blaho mluvil o Masarykově nedůvěře k 
Rusku — připomněl a opakoval i slova Havlíčka Borov
ského, který po svých zkušenostech v Rusku, dávno před 
sto léty, ztratil důvěru v přátelství velkého bratra a jeho 
všeslovanství. Jak doslova se splnily tyto obavy.

Program oslavy výročí narozenin TGM pěkně doplnily 
děti našich národních škol, české i slovenské, a to deklama- 
cemi i písničkami a nejoblíbenějši Masarykovou: “Ach syn
ku, synku” a pak “Teče voda teče”.

Sestra Vlasta Pitrová a bratr Robert Horák ukončili pro
gram recitací.

Frank Havlík
VĚSTNÍK • 9



ODBOČKA ČSNRA — SAN FRANCISCO
zaznamenala další úspěch. Pozvala na 19. března do So

kol Hall zástupce organizace “Porobených národů.” Ses. 
Anči Spánková se svými pomocníky pro ně připravila ryze 
český oběd — vepřovou se zelím a knedlíkem. Po obědě 
profesor politických věd University San Francisco George 
Larskí ve své hodinu trvající přednášce rozvinul současnou 
mezinárodní politickou situaci a její vztahy k současné a 
budoucí politice americké vlády. -— Velmi často si stěžu
jeme, že naši krajané nemají trpělivost vyslechnout deseti- 
mínutovou přednášku na národní oslavě. Tentokráte mu
síme přiznat, že všichni zástupci i naši vyslechli dlouhou 
přednášku s velkou pozorností.

Po přednášce předseda organizace “Porobených národů”, 
Ukrajinec Josef Kladko vybral zástupce, aby kladli otázky 
prof. G. Larskimu. Zástupci se rozhovořili o různých pro
blémech, ale zdůrazňovali, že jen společnou silou můžeme 
dosáhnout výsledků. Jen maďarský zástupce (pokud vůbec 
někoho zastupuje) měl celou řadu otázek k předsednictvu, 
jak si představujeme otázku Sudet, co říkáme maďarským 
požadavkům vůči Rumunsku, Polsku, Ukrajině a Českoslo
vensku. Dožadoval se, aby “Porobené národy” naléhaly na 
americkou vládu, aby sledovala otázku obnovení maďarské
ho království, hotový “Drang nach Osten”, a chce osvo
bodit Slováky a Chorváty. Dovolával se “velkých vůdců” 
Hlinky, Tuky atd. S takovými zástupci je těžká spolupráce. 
Jsme přesvědčeni, že ne všichni Maďaři mají stejné názory. 
— Úkolem organizace “Porobených národů” je osvobodit 
porobené národy a dát tak jejich lidem možnost, aby si svo
bodnými volbami uspořádali svou vládu a vyřešili si demo
kratickou cestou různé další otázky.

Jiří Špánek

ZE SAN FRANCISCA, CALIFORNIA
Odbočka Československé Národní Rady v San Franciscu 

konala svou členskou schůzi za takřka stoprocentní účasti 
svých členů a za účasti četných hostí. Schůzi předcházel 
přátelský oběd, který za nemocnou ses. Spánkovou velmi 
dobře připravila ses. Marie Kubíková.

Předseda odbočky br. Jiří Spánek při zahájení schůze 
vzpomněl zemřelého českého novináře, politika a protiko
munistického bojovníka, zakládajícího člena odbočky br. 
Františka Klátila. Jeho projev byl velmi procítěný řadou 
vzpomínek na jejich přátelství a také pouti světem. Přítomni 
s pohnutím vyslechli projev a povstáním vzdali poctu ze
mřelému.

Zapisovatel br. Jan Turek přečetl zápis z poslední schůze, 
který byl schválen. — Jednatel br. Josef Nečas přečetl ko
respondenci týkající se sjezdu Rady v Chicagu, který se 
koná 15. dubna. — Br. Nečasoví se na oslavě narozenin 
T. G. Masaryka podařilo opatřit 132 podpisů k dopisu, který 
byl zaslán vládnímu sekretáři W. Rogersovi se žádostí, aby 
při presidentově návštěvě Moskvy otázka a také stanovisko 
“Porobených národů’’ byly vzaty v úvahu. Předložil pak 
vlastnoruční potvrzení vládního sekretáře, že dopis dostal.

Předseda odbočky ve své zprávě poděkoval úředníkům za 
jejich vzornou práci a podal zprávu z organizace “Porobe
ných národů”, ve které je pokladníkem. S potěšením ozná
mil, že se na dnešní schůzi přihlásilo 10 nových členů, kteří 
byli představeni a složili slib věrnosti Masarykově odkazu 
a programu ČSNRA. Členstvu byla pak podána zpráva o 
programu sjezdu ČSNRA a oznámeno, že Pacifickou oblast 
bude na sjezdu zastupovat br. Jiří Špánek a odbočku San 
Francisco br. Frank Kratochvíl.

Po přestávce byl promítán velmi zajímavý a přímo do
jemný film “Seven days to remember”, zapůjčený ústředím 
Rady. Promítání obstaral s nevšední ochotou br. Ing. Jiří 
Škoda, který rovněž předvedl hodnotný film ze svého od
boru “Stavba nukleární elektrárny”. Ve své přednášce vy
světlil, že dnešní výroba elektrického proudu je nedosta
tečná a použití atomu je velmi nutným prostředkem k vy
rovnání stoupající spotřeby. Br. Jiří Škoda daroval odbočce 

malou bustu T. G. Masaryka, která vždy bude s hrdostí 
vystavena na našich schůzích.

Tento velmi hodnotný kulturní program potvrzuje, že ů- 
ředníci odbočky konají svou povinnost.

Frank Kratochvíl

ZPRÁVY Z MICHIGAN
Odbočka ČSNRA — Americké sdružení Masaryk v Owos

so, Michigan, zaznamenává dobrý pokrok ve své práci a 
schůze odbočky jsou početně navštěvovány. Schůze pořáda
ná v neděli 26. března v Owosso Savings Bank byla navští
vena i pěkným počtem mladých tanečnic a tanečníků z ta
nečních kroužků, kteří se podíleli na jednáni. Byly podány 
dobré zprávy o podnicích uspořádaných jak minulého pod
zimu, tak i v únoru, kdy byl konán velkolepý první repre- 
sentačni ples, za dobré spolupráce mladých i starších a za 
velice početné návštěvy krajanské z blízkého i dalekého 
okolí. Ples byl konán ve velikých místnostech místního Pine 
restaurantu, vydařil se finančně a stal se i morální posilou 
pro naši další činnost. Krojovaná děvčata, ženy i muži, vši
chni byli malebnou ozdobou a svojí živostí v zábavném pro
gramu získali ocenění.

Další byly podány zprávy o sbírce pro pomoc čs. uprch
líkům v Evropě; pomoc pro uprchlíky v částce $50.00 byla 
zaslána Radě žen svobodného Československa. Sbírka, ač 
nebyla tak podpořena jako minulá léta, byla pokračováním 
akce, která byla započata již na začátku činnosti Masaryko
va sdružení v Owosso. Bylo oznámeno získání nových členů 
a všem členům byly rozdány podepsané členské listky na 
tento rok.

Jako delegát odbočky na sjezd Čs. národní rady ame
rické, konaný v dubnu 15. a 16., byl aklamačně zvolen 
dlouhodobý zástupce odbočky a dřívějšího Oblastního výbo
ru, br. Anton Čech. Byla přečtena tajemníkem sepsaná zprá
va pro sjezd ČSNRA, podávající přehled o hlavních událos
tech a činnosti za poslední dva roky.

Ve schůzi byl projednán obsah dopisů zaslaných odbočce 
od poslední schůze v listopadu a jednáno o bodech. S díky 
bylo přijato upřímné ocenění v dopise od br. R. Lišky z Mo
ravských spolků v Chicago a objednány umělecké odzna
ky ku prodeji. Těšíme se, že budeme míti v létě dobrou ná
vštěvu milých hostů na podnicích. Pojednáno o plánech 
týkajících se činnosti, usneseno konat výroční podnik, Pouť 
u sv. Antoníčka v neděli 11. června u budovy Řádu Central 
Star ČSA v Easton, dále spoluúčinkoval při výročním pod
niku řádů ZČBJ, dožínek, které budou konány u řádu Nová 
Čechie ve Flint. Bylo jednáno o zájezdu k účasti na pro
gramu v Traverse City v létě a uspořádání zájezdu na kra
janské podniky ve státě New Jersey v červenci, od nichž 
došlo též pozvání. Taneční kroužky budou míti svůj taneční 
podnik v dubnu a budou účinkovati 8. dubna při programu 
společnosti Consumers Power Co., v Owosso. Tedy jistě ob
sáhlý rozvrh dobré činnosti.

Ve schůzi bylo vzpomenuto členek, které odešly na věč
nost v posledních měsících. Zpráva o jejich odchodu, ač za
slána do časopisu, nebyla uveřejněna. Byly to sestry Anna 
Kopáčkové, sestra Anna Škarydová, zasloužilá pracovnice 
v Michiganu a sestra Cecilie Wcndálová z Owosso. Byly 
dobrou oporou naší činnosti.

Po schůzi br. Příkazský ukazoval zajímavé pohyblivé ob
razy z činnosti loni i letos a připraveno bylo dobrými sest
rami chutné pohoštění. Díky všem.

A. Benesh, tajemník

ODBOČKA PORTLAND, OREGON
Na výroční schůzi Československé národní rady americké, 

odbočky v Portland, Oregon, konané dne 25. března t. r., 
bylo jednohlasně usneseno zasiati následující návrh:

Navrhujeme, aby Československá národní rada americká 
zaslala dopis presidentu R. M. Nixonovi před jeho odletem 
do Moskvy, s tím, že význačná československá národní men
šina amerických občanů ve Spojených státech žádá, aby 
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při svém jednání v Moskvě zdůraznil, že americká vláda 
'pokládá obsazení Československa sovětským vojskem za 
porušení československé suverenity, přes to, že nynější vláda 
Československa dodatečně okupaci schválila, podobně jako 
okupace provedená Hitlerovými vojsky v roce 1939 byla 
schválena tehdejší vládou československou.

Dále, že okupace Československa odporuje stanovám Spo
jených národů a je také v rozporu s ujednáním mezi vládou 
Spojených států a Sovětským svazem z roku 1945, kdy byla 
odvolána vojska obou států z území Československa.

Dále, okupace Československa je také v rozporu s reso- 
lucí, kterou podpořil Sovětský svaz, o jakémkoli vojenském 
obsazení jiného státu anebo ozbrojeném zásahu do vnitřních 
záležitostí jiného státu.

Obsazení Československa bylo odsouzeno nejen Spojený
mi státy, ale také celým kulturním světem (až na státy 
za Železnou oponou), bylo odsouzeno dokonce i Čínskou li
bovou republikou, Albánii, a nedošlo schváleni ani Rumun
ska. Většina komunistických stran ve svobodném světě od
soudila sovětskou okupaci.

Vzhledem k tomu, že se bude jednat o odzbrojení anebo 
o omezení zbrojení a zmenšení stavu armád velmocí, je zde 
příležitost, aby Sověti stáhli svá vojska z okupovaných čás
tí východních států, což by mělo za následek, že by také 
Spojené státy stáhly své jednotky z Evropy. To by při
spělo k ozdravění poměrů nejen v Evropě, ale pravděpo
dobně na celém světě.

Sověti nemají důvodu udržovat své vojenské jednotky v 
Československu, kde podle jejich vlastního tvrzení se po
měry “již zkonsolidovaly”, jak ostatně bylo také “prokázá
no svobodnými volbami” v Československu, — jak to tvr
dila samotná československá vláda. Členové odbočky jsou 
přesvědčeni, že jde o důležitý krok k udržení světového 
míru, který by měl být presidentem Nixonem učiněn, pře- 
je-li si, aby za ním stáli občané Spojených států českoslo
venského původu.

Giny Vachal, předsedkyně

ODBOČKA DETROIT, MICHIGAN
Výroční schůze odbočky Masaryk Detroit se konala v pá

lek 4. února 1972 v Dearborn Youth Center. Předseda br. 
Sklenář zahájil schůzi v 8 hodin, a přečetl zprávy tajem
níka o činnosti odbočky od poslední schůze. Zprávy byly 
schváleny. Nato přečetl předseda dopis tajemníka br. Lípy, 
který se vzdal funkce tajemníka. Členové přijali jeho re
zignaci s politováním a pověřili předsedu, aby písemně po
děkoval br. Lipoví za několikaletou práci. Pokladník br. Ze- 
mene podal finanční zprávu, se zvláštní položkou o výnosu 
z mikulášské nadílky v prosinci m. r. Předseda poděkoval 
všem činovníkům za úspěšnou práci a iniciativu, a prosil 
o další spolupráci především v náboru k získáni nových 
členů. Zvláště pak děkoval sestrám, které se přičinily o 
úspěch naší první mikulášské nadílky pro děti. — Následo
vala volba nových úředníků. Po neformální debatě byla se
stavena tato kandidátní listina na rok 1972:

Předseda: Dr. Jan B. Sklenář 
Místopředseda: Peter Vičko 
Tajemník: Dr. Vladimír Bezděk 
Pokladník: Augustin Zemene

Kandidátka byla přijata jednomyslně. Mimoto byli na
vrženi do výboru, a rovněž jednomyslně zvoleni: bratří 
Miroslav Hájek a Jan Ruppert; sestry Magda Heřmanová 
a Marie Rozumová. — Otázka našeho delegáta na sjezd 
Rady byla vyřešena tak, že předseda je zmocněn, po dohodě 
s oblastním výborem, jmenovat delegáta za odbočku, bude-li 
sám zastupovat oblastní výbor, popř. jmenovat náhradníka 
za sebe, kdyby se nemohl sjezdu zúčastnit. Náš delegát 
odevzdá Radě obnos 100 dolarů při příležitosti sjezdu v Chi
cagu ve dnech 15. a 16. dubna 1972. — Dále jsme jednali 
o programu příští schůze, chystané na tradiční oslavu Ma
sarykových narozenin. Schůze skončila přátelskou zábavou 
při kávě a pečivu, za které rádi děkujeme ochotným a obě
tavým sestrám. V. Bezděk, tajemník

V!, sjezd SVU
Šestý vědecký sjezd SVU se koná ve dnech 10. až 12. 

listopadu 1972 na universitě G. Washingtona ve Washingto- 
ně, D.C. Veškerou korespondenci, týkající se přihlášek na 
sjezd, ubytování a jiných organizačních věcí sjezdu je třeba 
posílat na adresu sekretářky organizačního výboru: Mrs. 
Anna Faltus, Melbourne House, Apt. 414, 1315 — 16th 
Street, N.W., Washington, D.C. 20036, U.S.A.

Vědeckou čili přednáškovou část sjezdu má na starosti 
Dr. O. A. Horná, P.O. Box 115, Clarksburg, Md. 20734, 
U.S.A. Dr. Horna upozorňuje, že v květnu může při
jmout poslední přihlášky k přednáškám a že do konce květ
na musí mít abstrakty všech oznámených přednášek, aby 
je mohl připravit k tisku.

Vedoucí hudebně-vědecké sekce přednášek připravuje dva 
panely o české a slovenské hudbě, pro které hledá zájemce. 
V prvním panelu by čeští a slovenští hudební skladatelé ho
vořili o provádění svých skladeb na západě, případně by ze 
zvukových záznamů předvedli ukázky ze svých děl. Druhý 
panel by se zabýval prováděním české a slovenské hudby 
na západě, zejména v Evropě a USA. Jednotlivci, mezi nimi 
zejména propagátoři čs. hudby, by si mohli připravit před
nášky ze své zkušenosti, případně vést diskusi o otázkách 
prováděni čs. hudby v zahraničí. Oba panely jsou otevřeny 
pro každého zájemce. Členství v SVU není podmínkou. O 
další informace ohledně panelů je třeba napsat na adresu 
dr. Horny. V Žurnalistické sekcí přednášek bude zařazen 
mezi jiným diskusní panel na námět: “Problémy a per
spektivy českého a slovenského tisku v zahraničí.” Zájemci 
o účast mohou psát jednatelce Žurnalistické sekce SVU, 
paní A. Faltusové.

SVU-ž

PANORAMA
HISTORIE ČECHŮ A SLOVÁKŮ V AMERICE

Dejte ji nejen svým nejbližším, ale též svým přátelům 
Američanům. Kniha jim jak svými hodnotnými články, tak 
biografiemi jednotlivců poví mnoho, nač můžeme být hrdi. 
Přistěhovalci českého a slovenského původu udělali v Ame
rice kus dobré práce, vyznamenali se svojí pracovitostí, hou
ževnatostí a dobrými vlastnostmi charakterovými. Panorama 
jejich život a působení v nové vlasti, jíž vždy byli odpověd
nými a loyálnimi občany, zachycuje způsobem, který získal 
mnohé pochvalné uznání.

Pomozte rozšířit Panoramu mezi svými americkými přá
teli, tak aby si mohli utvořit správný obraz o přinosu 
Čechů a Slováků v Americe.

Cena Panoramy je S7.00 včetně poštovného, knihu rádi 
bez prodlení odešleme poštou. Rovněž ji můžete koupit v 
úřadovně Čs. národni rady americké, 2137 So. Lombard 
Ave., Cicero, Ill. 60650.

Czechoslovak Philatelic Society
uspořádá u příležitosti výstavy NOJEX výstavku česko

slovenských známek, jež se bude konat ve dnech 27.—29. 
října 1972 v Coachman’s Inn, v Cranford, New Jersey.

Dne 28. října se bude tamtéž konat výroční schůzka čs. 
filatelistů.

Bližší informace podá sekretář organisace Edward Lisy, 
87 Carmita Ave., Rutherford, N. J. 07070.
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MÁME NA SKLADĚ K PRODEJI:
Poštou

PANORAMA ......................................................... 7.00

PROGRESSIVE CZECH, učebnice prof. B.
Mikuly, páté vydání, vyšla nákladem Cs. 
národní rady americké ................................... 4.50 5.00

THE BIRTH OF CZECHOSLOVAKIA .... 5.00

Jaroslav Brodský: ŘEŠENÍ GAMA ............... $5.00 $5.50

Josef Falta: PRES FRONTY A PfiES 
HRANICE ........................................................ 1.50 1.85

DĚTSTVÍ A MLADÍ, vzpomínky Dr. Alice 
.. Masarykové ......................................................... 2.50 2.75

Vojtěch N. Duben. LEDY SE HNULY............ 2.50 2.75

CZECHOSLOVAK RECIPES ............................... 1.25 1.50

Viktor Fischl: HOVORY S JANEM 
MASARYKEM .......................................... 0.75 1.00

ČSA STŘEŽÍ VAŠI BUDOUCNOST.
Jestliže jste členem bratrské a sesterské podpůrné Jed

noty CSA, jste kryt tím nejlepším životním pojištěním 
jaké může pouze bratrská jednota poskytnout!.

Jakmile se stanete členem Jednoty ČSA, tato přejímá 
veškerou zodpovědnost a závazky z vašeho členství ply
noucí.

Více než 60 organisátorů Jednoty, s dokonalou průpra
vou representuje ČSA ve většině států Unie a jest při
praveno podati vám veškeré informace týkající se vašeho 
životního pojištění a vypracovati vám individuální plány, 
které vám zaručí nejvyšší možnou ochranu pro vaši bu
doucnost.

ČSA má 200 řádů ve většině států Ameriky v 
nichž naleznete bratrské prostředí, které vám nemůže 
poskytnouti žádná obchodní pojišťovna. Ovšem, kromě 
toho, členství v Jednotě ČSA opravňuje vás k řadě vý
hod jaké opět pouze bratrská jednota může poskytnouti.

Kdo Jednotu ČSA doporučuje? Více než 118 let služ
by desetitisícům spokojených členů. ČSA nikdy nezklame, 
neboť jest vybudována na základech stmelených z pocti
vosti a zodpovědnosti. ČSA chrání vaši budoucnost.

Staňte se jejími členy, doporučte ji svým přátelům a 
známým.

Č.S.A. • 2138 S. 61st Court, Cicero, III. 60650
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